
»آئدس« سوژه این روزهای رسانه های کشور شده و به دلیل 
بیمـــاری ای کـــه از طریق گزشـــش منتقل می شـــود، هرروز 
خبرهـــای جدیـــدی از آن بـــه گوش می رســـد. پیش تر در 
گزارشـــی در »فرهیختگان« با عنوان »تب دنگی بیماری 
شش دنگی نیست« به بررسی این بیماری پرداختیم و گفتیم که در این بیماری 
که با نام تب دانگ یا دنگ شناخته می شود، انتقال ویروس از انسان به انسان 
وجـــود نـــدارد. همچنیـــن متخصصان این حوزه معتقدنـــد در صورت حفظ 
، می توان از شیوع آن جلوگیری  بهداشت محیط و برخی نکات جزئی دیگر
کرد. با این حال اما صبح روز گذشته خبرهایی مبنی بر شیوع این بیماری در 
شهرهای بزرگی مثل تهران و مشهد منتشر شد. این خبر و در ادامه پخش اخبار 
ضد و نقیض دیگری که از گسترش پشه آئدس حکایت داشت، نگرانی هایی 
را در مردم و به ویژه ســـاکنان این کلانشـــهرها به وجود آورد. بنابراین سوال این 

است که آیا می توانیم انتظار یک قرنطینه کووید دیگری هم داشته باشیم؟

   چطور کرونا باعث شد دنگی نگیریم؟
علی رغم شـــیوع گســـترده این بیماری ویروسی در نقاط مختلف جهان همچنان 
گاهی کاملی نسبت به آن و راه های جلوگیری از آن ندارند. همان طور  بخشی از مردم آ
گاهی بخشی ها در این زمینه به واسطه آشنایی تازه با شرایط همه گیری  که اشاره شد آ
نسبتا روند خوبی داشته اما هرچقدر اطلاع رسانی در این حوزه بهتر و بیشتر باشد، 
روند جلوگیری از شیوع آن نیز تسریع می شود. بنابراین بد نیست شرح این بیماری و 
راه های پیشگیری از ابتلا به آن را مرور کنیم. تب د نگی یک بیماری ویروسی است که 
توسط ویروس منتقل می شود. این بیماری از طریق نیش پشه آلوده به انسان منتقل 
می شود و می تواند علائمی از جمله درد شدید در عضلات، تب بالا و مفاصل، سردرد، 
درد پشت حدقه چشم ها و راش پوستی داشته باشد، به همین دلیل ممکن است 

آن را با نام »تب شکستن استخوان« هم شنیده باشید. 
اما درباره آئدس باید گفت که این موجود انواع مختلفی از پشه ها را شامل می شود 
که شایع ترین آنها در ایران »اجیپتی« و »آلبوپیکتوس« است. آئدس اجیپتی معمولا 
به دلیل الگوی خاص نوارهای ســـفید روی پاها و بدنش شـــناخته می شود. به طور 
کلـــی ایـــن پشـــه ها در طـــول روز و به خصوص در ســـاعات ابتدایی صبـــح و قبل از 
غروب آفتاب فعال هستند. از طرفی تخم  گذاری پشه های آئدس هم در آب های 
راکد مانند بشقاب زیر گلدان ها، ظروف آب و لاستیک های کهنه انجام می شود. 
امـــا چطـــور بایـــد از ابتلا به این بیماری جلوگیری کنیم؟ در تازه ترین بررســـی ها 
مشخص شده است که اطمینان از عدم تجمع آب در ظروف، بشقاب های زیر 
گلدان ها، لاستیک های کهنه و سایر مکان هایی که ممکن است محل تولید 
مثل پشـــه ها باشـــند می تواند از گسترش این پشه بکاهد. همچنین استفاده از 
اسپری ها و لوسیون های ضد پشه برای جلوگیری از نیش زنی و نصب توری های 
مناسب روی پنجره ها و درها هم می تواند راهی مناسب برای جلوگیری از ورود 
پشه ها به داخل خانه باشد. در عین حال مهم ترین اقدامی که می توان در زمینه 
گاهی  پیشگیری از شیوع بیماری ها و  به خصوص تب دنگی انجام داد، افزایش آ
عمومی در مورد خطرات و روش های پیشـــگیری از بیماری های منتقل شـــده 
توسط پشه هاست. خوشبختانه شرایط کرونا باعث شده تا شبکه های بهداشت 
و درمان در کشـــور ما و دیگر کشـــورهایی که مدت ها با این ویروس دســـت و 
پنجه نرم کردند، آمادگی بیشتری نسبت به مسائل سلامت و بهداشت داشته 
باشند. پشه آئدس و تب دنگی تهدید جدی برای سلامت عمومی هستند، اما 
با اقدامات مناسب پیشگیرانه و همکاری مردم و دستگاه های مختلف کشور 

که وظایفی در این زمینه دارند، می توان از شیوع آنها جلوگیری کرد. 

   در تهران پشه داریم، اما نه از نوع آئدس
در روزهای گذشته خبری مبنی بر ورود این پشه به تهران منتشر شد که با واکنش 

وزارت بهداشـــت مواجه گشـــت. حســـین فرشـــیدی، معاون بهداشت وزارت 
، با اعلام اینکه تاکنون ۱۵۱  بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در روز شنبه 30  تیر

بیمار قطعی تب د نگی در کشور شناسایی شده اند گفت: »پشه آئدس به 
استان تهران نرسیده و فقط یک بیمار شناسایی شده است.« شکل گیری 
و گسترش این پشه متاثر از بارندگی های نسبتا شدیدی بود که تابستان 

امســـال شـــاهد بودیم. فرشیدی در این باره گفت: »همکاران بهداشتی ما 
گاهی در دو اســـتان هرمزگان و سیستان و بلوچســـتان در دمای ۴۵ تا ۵0 درجه در 
حال تلاش برای شناسایی و مهار نقاط دارای پشه آئدس هستند و خشکی نقاط 
مختلف که بر اثر گرما به وجود آمده و محدودیت زیستی برای پشه به وجود آورده 

نباید ما را غافل کند، زیرا با یک بارندگی دوباره طی کمتر از دو هفته شـــاهد زاد و 
ولد پشه ها در این مناطق خواهیم بود.« به منظور بررسی ابعاد جدید حضور آئدس 
در ایـــران بـــا عبدالرضا میرعلیایی، مدیر برنامه بیماری های منتقله آئدس مهاجر 

گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

   میرعلیایی: هرچه مدیریت پسماند بهتر، آئدس کمتر
عبدالرضا میرعلیایی، مدیر برنامه بیماری های منتقله آئدس مهاجر معتقد 
است چیزی خارج از پیش بینی ها اتفاق نیفتاده و از سال ها پیش برای مقابله 
با این موضوع آماده بودیم. وی درباره وضعیت تهران گفت: »اما در مورد تهران 
امروز دیدم که می گویند یک مبتلا به بیماری دانگ در تهران شناسایی شده. 
یادی بیماری دانگ شناسایی کردیم  سال های گذشته در تهران تعداد بسیار ز
و این بیماران همگی از خارج کشور وارد شده بودند. اتفاقا به دلیل آموزش هایی 
که پزشـــکان و بیمارســـتان های ما دیده بودند، این بیماران از کشـــورهای آلوده 
که می آمدند بعد علامت دار شدن، اینجا شناسایی می شدند. موردی هم که 
ظرف امروز و دیروز خیلی پررنگ شـــد که در تهران یک مورد شناســـایی شـــده، 
این مورد ســـابقه ســـفر به امارات متحده عربی داشـــته و اینجا تشخیص داده 

شده و اتفاقی نیفتاده است. 
نقاط مختلف کشور این پتانسیل را دارد که پشه آئدس چه از نوع اجیپتی و چه از نوع 
آلبوپیکتوس استقرار پیدا کند. الان هم در اکثر مناطق کشور در فاز آمادگی هستیم و 
اقداماتی انجام می دهیم. یعنی هم بحث آموزش مردم و هم بحث سازمان هایی که 

همکار وزارت بهداشت در حوزه بهسازی محیط هستند؛ کاری 
می کنیم که این پشه استقرار پیدا نکند. در راس آن 

هم بحث مدیریت پسماند است. 
تهران هم شـــرایط گســـترش و 

زاد و ولـــد پشـــه را دارد 
امـــا تا این 

لحظه هیچ پشه آئدسی شناسایی نکرده ایم. هیچ بیماری هم که ما به آن بیماری 
محلی می گوییم یعنی بیماری که با انتقال محلی در تهران آلوده شده باشد نداریم. 
اما نکته مهم این است که ما کماکان باید بهسازی محیط و آموزش مردم برای پاکیزه 
نگه داشـــتن محیط زیســـت را ادامه دهیم که هیچ ماندآبی در جایی نباشد و آبی 
در جایی جمع نشود و زباله و فاضلاب به بهترین شکل مدیریت شود. هرچه این 
اتفاقات بهتر انجام شود، شانس استقرار یا گسترش و توسعه آئدس در کشور کمتر 
می شود. داستان این است و گرنه اتفاق خاصی در تهران نیفتاده که ما نگران باشیم.«

   اصلا غافلگیر نشدیم
میرعلیایی با اشاره به دونوع  بودن پشه آئدس ادامه داد: »آئدس اجیپتی را در جنوب 
استان سیستان و بلوچستان، هرمزگان و قسمت هایی از بوشهر پیدا کردیم. حتی 
در خوزستان این پشه را پیدا نکردیم و این عجیب بود که برخی گفتند خوزستان 
... . الان با اینکه در آنجا هم مراقبت انجام می دهیم بازهم موردی پیدا  منفجر شده و
نکرده ایم. ممکن است در آینده نزدیک پیدا کنیم اما باز هم مشکلی وجود ندارد. ما 
جزء معدود کشورهایی بودیم که پشه را شناسایی کردیم نه اینکه اپیدمی های بیماری 
را اول ببینیم و بعد دنبال پشه بگردیم. این خیلی مهم است و جزء افتخارات نظام 
ســـلامت اســـت. برای همین هم می گویم ما اصلا غافلگیر نشدیم و کاملا آمادگی 
داشتیم. در شمال کشور هم استان گیلان پارسال به دلیل شرایط زیستی که دارد 
، قزوین،  با نوع آلبوپیکتوس آلوده شد. همچنین قسمتی از مازندران در شهر رامسر
آذربایجان شرقی و اردبیل هم پشه آئدس را به صورت محدود پیدا کردیم. در اصفهان 

9 بیمار محلی و 9 پشه را پیدا کردیم. 
امارات بیماران زیادی تولید کرده و حدود ۱30 نفر از ۱۵۱ مبتلا از امارات 

آمده اند و البته هموطنان خودمان هســـتند که یا آنجا 
زندگـــی می کردند یا ســـابقه ســـفر به آنجا 

داشته اند. آنها 

هم الان درگیر بیماری شـــده اند و در همین هفته های گذشـــته تعداد بیماران شان 
ثابت مانده. یعنی وضعیت مثل اوایل که تعداد بیماران زیاد بود نیست. بازهم این 

موضوع می تواند موثر از گرمای هوا باشد.«

   مردم لباس روشن بپوشند
مدیر برنامه بیماری های منتقله آئدس مهاجر در پایان با تاکید بر بهسازی محیط 
به عنوان اصلی ترین راه مقابله با این پشه گفت: »مردم و سازمان ها و ادارات درگیر 
مثل شهرداری ها که وظایف سازمانی دارند باید پای کار باشند. نکته دوم این است 
که مردم اگر به مناطق آلوده مثل همین امارات سفر کردند، حتما لباس های روشن و 
بلند بپوشند و بدن برهنه نباشد. در مکان هایی توقف کنند که در و پنجره ها توری 
داشته باشد که پشه امکان ورود نداشته باشد. در کمپ ها و خارج از محیط های 
مســـقف حتما داخل پشـــه بند باشـــند و برای دورکردن حشـــرات از ابزارهایی مثل 
اسپری ها استفاده کنند. موقع برگشت به مبدا هم تا هفته اول هرگونه علائمی به نفع 
بیماری دانگ شامل تب شدید، بدن درد، سردرد، درد پشت حدقه چشم، بی حالی، 
بی اشتهایی، درد شکم، تهوع، استفراغ و حتی اسهال پیدا کردند حتما به نزدیک ترین 
مرکز درمانی یا بیمارستان مراجعه کنند و حتما بگویند که به منطقه آلوده 

سفر داشته اند.«

حواشی جلسات شورای شهر تهران همچنان ادامه دارد و به روز گذشته، 
بعد از برگزاری دویســـت وپنجاهمین جلســـه این شـــورا نیز کشیده شد. 
دعوا و جدال در شورا، میان طرفداران علیرضا زاکانی و منتقدان عملکرد 
 ، شهردار است. روز گذشته در دویست وپنجاهمین جلسه شورای شهر
مهدی چمران رئیس شـــورای اســـلامی شهر تهران نیز به ماجراهای اخیر 
پیش آمده ورود کرد و تذکراتی پیرامون دوقطبی ایجاد شده داد. چمران در 
گر به کسی توهین و ظلمی  صحن علنی شورای شهر گفت: »بی تردید ا
شـــده باید جبران شـــود. هیچ گاه اینکه رسانه شهرداری با اعضای شورا 

بیفتد را نه تنها نمی پسندم، بلکه اجازه نیز نخواهم داد.  در
بی تردید منطق و انصاف بسیار مهم است. به شکلی که شهید چمران 
در این خصوص گفته، کســـی که انصاف ندارد شـــرف ندارد. عمر ما 
گـــر به وظایف عمـــل نکنیم و همه نصیحت ها و شـــعرها به  می گـــذرد ا

نتیجه نخواهد رسید.
بایـــد بـــا انصاف جلـــو برویم و هر دو طرف باید ایـــن موضوع را رعایت 
کنند و قطعا پس از آن خدا کمک خواهد کرد. مردم شهیدپرورمان خون 
داده اند، جان داده اند، به جبهه رفته اند و توانسته اند پوزه دشمن را به 
ک بمالنـــد؛ چراکه خالصانـــه آمده اند و حرفی که می زدند از ته دل  خـــا
گر کسی هم نبیند خداوند جزای  گر خالصانه کار کنیم، ا بود. بی تردید ا
خیر خواهد داد و باید بدانیم که برکت در کار بسیار مهم است.« ماجرا 
اما با صحبت های رئیس شـــورا فیصله داده نشـــد و در یک گفت وگوی 
در حاشـــیه، یکی از اعضای شـــورای شـــهر »استعفای دسته جمعی« را 

پیش کشید.

   ناصر امانی: اگر به بن بست برسیم
گزینه استعفای دسته جمعی مطرح است

کانی اما باز هم حاشیه جلسه روز گذشته را پررنگ تر از متن کردند  منتقدان زا
و این بار امانی با اظهارنظری که به نظر می رســـد خیلی هم جدی نیســـت، در 
پاسخ به یکی از خبرنگاران درباره مطرح بودن شایعه استعفای دسته جمعی 
گر به بن بست برسیم، این  یادی گذاشـــته اســـت. ا گفت: »قانون راهکارهای ز
گزینه مطرح است.« روز گذشته »فرهیختگان« ماجرا را از یکی دیگر از اعضای 
کانـــی پیگیری کرد و آن گونه که پیداســـت، امانی این ســـخن را تنها  منتقـــد زا

به عنوان یک گزینه دور و محتمل مطرح کرده است.
 

   امیدواریم خود شهردار متوجه ناکارآمدی خود بشود
علی اصغـــر قائمـــی در گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« دربـــاره ماجرای اســـتعفای 
دسته جمعی گفت: »این آخرین راهکار برای منتقدان به عملکرد زاکانی است. 
ما اصلا دنبال این روش نیستیم و امیدوارم هم کار به اینجا نرسد. امانی راه های 
مختلفی که شاید منجر به تغییر در حوزه مدیریت شهری شود را مطرح کرد. از نظر ما 
، خودش استعفا دهد.  بهترین کار این است که با توجه به اثبات ناکارآمدی شهردار
اگر این امر صورت نگیرد، ممکن است کار به استیضاح بکشد. اگر استیضاح 
جواب نداد، آن موقع این راهکار پیش کشیده می شود.« قائمی همچنین عنوان 
کرد: »امیدوارم کار به اینجا نرسد و با یک تعامل منطقی خود شهردار متوجه شود 
نمی تواند کار را پیش ببرد و شهرداری را رها کند تا ان شاءالله به انتخاب یک فرد 
شایسته تر برسیم. البته ما اصلا به دنبال استعفا نیستیم و امیدواریم هم کار به آنجا 
نرسد. اما در هرصورت، قانونگذار این امر را در قانون پیش بینی کرده است. ولی 
درمجموع هیچ یک از اعضای شورا به چنین تصمیمی نرسیده و این فرضیات 
محتمل ماجراست. اما منتقدان عملکرد شهردار تهران، پشت همدیگر هستند 

و هیچ کدام به تنهایی تصمیمی اتخاذ نخواهند کرد.«

   مرور سرگذشت اولین دوره شورای منحل شده تهران
سال۱377 اولین دوره شورای شهر تهران درحالی روی کارآمد که تمام اعضای 
آن شورا، اصلاح طلب بودند. رفته رفته اما آن گونه که توسط اعضای آن شورا روایت 
شـــده، اعضای اولین دوره شـــورای شـــهر تهران به اختلاف خوردند و درنهایت 
شورا با استعفای سه نفر از اعضای آن و با ورود وزارت کشور به مساله، منحل 
شد. صدیقه وسمقی، سخنگوی اولین دوره شورای شهر تهران دی ماه 98 در 
گفت وگویی با کیهان گفته بود: »درنهایت کلاف این کشمکش هر روز بیش از 
پیش درهم پیچیده شد به طوری که تنش ها میان اعضای شورای شهر با شهردار 

تهران به اوج خود رسید و میان اعضای شورای شهر دودستگی ایجاد شد.«
کم بود. عده ای موافق  مساله و گیر کار اولین دوره شورای شهر تهران، فروش ترا
کم بودند. منتقدان معتقد بودند خدمات  و عـــده ای دیگـــر مخالف فروش ترا
کنان را ندارد و مخالف  عمومی کلانشهر تهران ظرفیت حجم بیشتری از سا
منافع شـــهر تهران اســـت اما آن گونه که وسمقی روایت می کند، منافع عده ای 
کم را  کـــم بود. در ماجرای شـــورای هفتم ظاهرا شـــهردار فروش ترا در فـــروش ترا
متوقف کرده بود. وســـمقی عنوان کرده بود: »ما تبدیل به دو گروه شـــدیم، یک 
کثریت  گروه هفت نفره و یک گروه هشت نفره که من و هفت نفر دیگر در گروه ا
بودیـــم. علت تداوم کشـــمکش ایـــن بود که آن گروه اقلیـــت هفت نفره درواقع 
 . مخالـــف تصمیـــم شـــهردار بودند و گروه هشـــت نفره موافق تصمیم شـــهردار
به هر حـــال شـــورا به دو گروه تقســـیم شـــد و تـــا پایان همین ترکیـــب باقی ماند. 
ی  می توانم بگویم در میان آن هفت نفر افرادی بودند که خودشـــان برج ســـاز
کم ما را بدهید ما مشکلی با شهردار  گر ترا می کردند و در شورا علنا می گفتند »ا
یم.« به هر حال مســـاله چه در ســـطح کوچک تر و چه در ســـطح کلانش،  ندار
جنگ منافع بود.« درنهایت اما اولین دوره شورای شهر تهران با استعفای سه 
، طبق قانـــون مصوبه مجلس، منحل  نفـــر از اعضـــا و با دخالت وزارت کشـــور

و شهردار نیز عزل شد.

   ببخشید؛ دغدغه شهر و مردم کجای دعواهایتان است؟
گرچـــه قصه اعضای دوره ششـــم شـــورای شـــهر تهران متفاوت تـــر از ماجرای  ا
دوره اول اســـت اما به میان آمدن لفظ اســـتعفای دســـته جمعی بیش از آنکه 
تهدیـــدی برای عملکرد شـــهردار تهران باشـــد، بی احترامی بـــه انتخاب مردم 

این کلانشهر است. 
کنـــون نماینده مردم هســـتند  اعضـــای منتقـــد شـــهردار تهران بایـــد بپذیرند ا
و مطرح کردن عنوان اســـتعفای دســـته جمعی، القای این مســـاله اســـت که 
نتوانســـته اند از حقـــوق مردم در صحن شـــورای شـــهر دفاع کننـــد. تا اینجای 
ی  کانی، عملکرد او با توجه به عدم تخصص و کار مســـاله اصلی منتقدان زا
گر شـــورای شـــهر تهران امروز به دو دســـته  در حوزه مدیریت شـــهری اســـت. ا
کانـــی تبدیل شـــده و به جای پیگیـــری مطالبات مردم،  مخالـــف و موافـــق زا
کانی است، متاسفانه باید اعتراف کرد برداشتی  دعوا بر سر ماندن یا رفتن زا
که شورای شهر  به جز نداشـــتن دغدغه مشـــکلات مردم نخواهد داشت؛ چرا
ی اســـت ولی امروز اعضای شـــورای شهر تهران  نهاد ناظر بر عملکرد شـــهردار
ی به دو دسته  به جای نظارت بر عملکرد و انتقاد سازنده از عملکرد شهردار
تشویق کنندگان و تقبیح کنندگان شهردار تبدیل شده اند و مسئولیت شرعی 

آرای مردم را فراموش کرده اند. 
ی کار می آیند و  و در آخر اینکه اعضای شورای شهر با آرای مستقیم مردم رو
رای مردم برای هر فرد منتخب، مســـئولیت به دنبال دارد. همچنین با توجه 
به آرای مردم، اعضای شـــورای شـــهر باید بپذیرند که مسئولیت شان انتخابی 
اســـت و نه انتصابی و همین منتخب مردم بودن، ظرافت و مسئولیت  شـــان 
گاهانه آنهـــا را نماینده و صدای  در برابـــر امـــور را بیشـــتر می کند. یعنی مردم آ
خود برای پیگیری مطالبات شان کرده اند. بنابراین به میان آوردن استعفای 
دسته جمعی به جای ایستادن و مطالبه حقوق مردم، تصویری به جز فراموشی 

مسئولیتی که از سوی مردم عهده دارش شده اند، نخواهد بود. 

آئدس جدی شد؟

چهکسانیبرایتعاملشوراوشهرداریرادیکالیسمتجویزمیکنند؟
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